

المستخلص

يتناول هذا البحث مرويات ابن عمر رضي الله عنهما المرفوعة في المناسك، واقتصر البحث على تسعة كتب هي أمهات المصنفات الحديثية: موطأ مالك، ومسند أحمد، وسنن الدارمي، وصحيح البخاري ومسلم، والسنن الأربعة: (الترمذي، وأبو داود، وابن ماجه، والنسائي).

وسار البحث على المنهج الاستقرائي الاستنباطي، بتتبع روايات ابن عمر رضي الله عنهما المتعلقة بمناسك الحج والعمرة، وترتيبها حسب الأبواب الفقهية، وإثبات الرواية سنداً وامتناً، وشرح الغريب، وبيان اختلافات الروايات، والحكم على الحديث، وبيان العلة إن وجدت، ونقل أقوال العلماء مع الترجيح، وذكر بعض الفوائد واللطائف.

ويتكون البحث من مقدمة؛ فيها أهمية الموضوع، ومنهجية البحث، وإجراءاته، وخطته. وتمهيد؛ فيه ترجمة موجزة لابن عمر رضي الله عنهما وأصحابه الكبار، وأهمية مروياته في المناسك.

والبحث مقسم إلى ستة فصول؛ ففي الفصل الأول: مروياته في مواقيت الإحرام، وأنواع النسك، والإهلال والتلبية، ومحظورات الإحرام، والتحلل من الإحرام عند الإحصار.

والثاني: مروياته في دخول مكة، والطواف، والسعي.

والثالث: مروياته في مناسك عرفة، ومزدلفة.

والرابع: مروياته في مناسك يوم النحر، وهي: النحر، والحلق والتقصير، وطواف الإفاضة.

والخامس: مروياته في مناسك أيام التشريق، وهي: رمي الجمار، والمبيت بمنى، والتزول بالمحصب، وطواف الوداع.

والسادس: عدد عمرات النبي صلى الله عليه وسلم، ومغادرته المشاعر.

ويختتم البحث بمنسك طويل لابن عمر رضي الله عنهما يجمع مروياته الصحيحة المرفوعة، ثم أهم النتائج والتوصيات، والملاحق، وقوائم المراجع، والفهارس.

Abstract

This research deals with the narrations of Ibn 'Umar (may Allaah be pleased with them) that were related to pilgrimage. The research is limited to nine books: Mawta'a Malik, Musnad Ahmad, Sunan al-Darami, Sahihah al-Bukhari, Muslim and Sunan: al- Tirmidhi, Abu Dawood, Ibn Majah, and Al-Nassaei.

The study followed the inductive method, following the narrations of Ibn 'Umar (may Allaah be pleased with them) on the subject of Hajj and Umrah, arranging them according to the jurisprudential order, documenting the narration and its "Isnad", interpreting the differences between narrators, and judging the hadeeth, adding Some explanations that includes scholars opinions regarding the Hadith.

The research consists of an introduction, in which the importance of the subject, the methodology of the research, its procedures, and its plan. And the preamble, which includes a brief biography of Ibn Umar, may God be pleased with him and biography of his great companions, and an indication of the importance of his narrations in the pilgrimage.

The research is divided into six chapters. The first chapter deals with the Ihraam (timing, kinds of Ihraam, the prohibitions of Ihraam and its permissions).

The second chapter deals with entering into Mecca, Tawaaf, and Sa'ay.

The third chapter deals with Arafa, and Muzdalifah.

The fourth chapter deals with: worships of the Day of Sacrifice, and includes: the sacrifice, shaving, and Tawaaf al-ifaadah.

The fifth chapter deals with the worships of the days of Tashreeq. These include: throwing the Jamarat, and being in Mina at night, and the farewell Tawaaf.

The sixth Chapter deals with the Prophet's Umrah, and the departure of Mecca. The research ends with the most important findings and recommendations, and lists of indexes, references and contents.